
Oświadczenie złożone 
przez senatorów Leszka Czarnobaja  

oraz Romana Zaborowskiego 
na 9. posiedzeniu Senatu 

w dniu 12 kwietnia 2012 r. 
Oświadczenie skierowane do ministra transportu, budownictwa i gospodarki morskiej Sławomira Nowaka 

Szanowny Panie Ministrze! 
Podczas naszych kontaktów z samorządowcami często pojawia się problem związany z opłatami adia-

cenckimi rzutującymi w niebagatelny sposób na budżety gmin. Naliczanie opłaty adiacenckiej, zgodnie z 
zapisem art. 145 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami, stanowi obecnie jedyną 
legalną możliwość pozyskania dla budżetu gminy środków związanych z uczestnictwem właścicieli nieru-
chomości w ponoszonych ze środków publicznych kosztach budowy urządzeń infrastruktury technicznej. Jak 
podkreślają samorządowcy, pobieranie tych opłat, z uwagi na nieścisłości w obowiązujących przepisach, 
nastręcza wiele problemów i wręcz stawia pod znakiem zapytania ich opłacalność. Kluczowym problemem 
jest wyłączenie możliwości pobierania opłat od właścicieli nieruchomości przeznaczonych w miejscowym 
planie zagospodarowania przestrzennego na cele rolne lub leśne, a w przypadkach braku planu miejscowego, 
nieruchomości wykorzystywanych na wspomniane cele w rozumieniu zapisów aktualnie obowiązującej 
ustawy o gospodarce nieruchomościami. 

W przypadku gmin, gdzie wspomniane nieruchomości, podlegające definicji zawartej w art. 92 ust. 2 
ustawy, stanowią znaczny procent powierzchni całej gminy, wyłączenie właścicieli nieruchomości zabudo-
wanych (zwłaszcza budynków mieszkalnych) z uczestnictwa w kosztach inwestycji, wpływającej w oczywi-
sty sposób na wartość nieruchomości, wydaje się społecznie niesprawiedliwe i rodzi poczucie nierówności 
wobec prawa u właścicieli te koszty ponoszących. 

W związku z tą argumentacją zwracamy się do Pana z uprzejmym zapytaniem: czy problem zwolnienia z 
opłat adiacenckich właścicieli nieruchomości zabudowanych zlokalizowanych na działkach wykorzystywa-
nych na cele rolnicze lub leśne jest lub będzie w przyszłości przedmiotem działań zmierzających do zmiany 
zapisów ustawy o gospodarce nieruchomościami? 

Z wyrazami szacunku 
Leszek Czarnobaj 
Roman Zaborowski 

 




